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از سوی وزیر ارتباطات مطرح شد؛
 تکذیب ادعای قطع اینترنت 
در ساعات و روزهای آینده

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادعای اعمال محدودیت و قطع اینترنت در 
روزهای آینده را تکذیب کرد. برخی خبرگزاری ها نقل قول اشتباهی از سخنان 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیأت دولت منتشر کردند 

که پس از پیگیری های مرکز روابط عمومی این نقل قول اشتباه اصلاح شد.
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با تکذیب نقل قول های اشتباه منتشر شده 
گفت: در پاسخ به سوال خبرنگاری در حاشیه دولت درباره سرعت اینترنت در روزهای اخیر این 
نکته مورد تاکید قرار گرفت که پهنای باند کاهش پیدا نکرده است. وی افزود: در روزهای اخیر 
در برخی نقاط و برخی ساعات محدودیت های مقطعی وجود داشته که برطرف شده است و در 

حال حاضر شبکه ارتباطی هیچ مشکلی از منظر سرعت و کیفیت ارتباطی ندارد.

حق السهم دولت از خدمات تلفنی و پستی اصلاح شد
هیات وزیران به پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور، مصوبه مربوط به 
تعیین حق الســهم دولت از خدمات ارتباطی سیار و ثابت و همچنین حق 
الامتیاز صدور پروانه های ارایه خدمات پست داخلی و بین الملل را اصلاح 

کرد. 
هیات وزیران در جلسه صبح چهارشنبه خود به ریاست محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، 
با هدف تأمین نظر هیات بررسی و تطبیق مصوبات دولت با قوانین و رفع مغایرت قانونی موجود 
در مصوبه مربوط به تعیین حق السهم دولت از خدمات ارتباطی سیار و ثابت، پیشنهاد معاونت 

حقوقی رئیس جمهور مبنی بر اصلاح مصوبه مذکور را به تصویب رساند.
بر این اساس، مبالغ جریمه مربوط به تخلفات عدم ثبت و یا ثبت نادرست اطلاعات ایستگاه 
ماهواره ای و نیز تداخل فرکانسی ایستگاه زمینی ماهواره بر روی ایستگاه های زمینی یا سایر 
ایستگاه های زمینی ماهواره، در سال های آتی، در صورت پیشنهاد وزارت ارتباطات و فناوری 
بــا تصویب وزرای اطلاعات، امور اقتصادی و دارایی و ارتباطات و فناوری اطلاعات و رییس 
سازمان برنامه و بودجه کشور براساس نرخ تورم سالانه کشور که از سوی آمار ایران اعلام می 
شود، قابل تعدیل است. هیات وزیران همچنین به منظور تأمین نظر هیات بررسی و تطبیق 
مصوبات دولت با قوانین و رفع مغایرت قانونی در مصوبه مربوط به تعیین حق الامتیاز دولت از 

صدور پروانه های ارایه خدمات پست داخلی و بین الملل، آن را اصلاح کرد.
به موجب اصلاح مصوبه فوق، مبالغ حق الامتیاز صدور پروانه های ارایه خدمات پست داخلی 
و بین الملل و حق السهم دولت در سال های آتی، در صورت پیشنهاد وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با تصویب وزرای عضو کارگروهی متشکل از وزرای اطلاعات، امور اقتصادی و دارایی 
و ارتباطات و فناوری اطلاعات و سازمان برنامه و بودجه کشور براساس نرخ تورم سالانه کشور 

که از سوی مرکز آمار ایران اعلام می شود، قابل تعدیل خواهد بود.

 شکایت از مادر فیس بوک 
برای کنترل پنهانی کاربران آیفون

دو کاربر فیس بوک از شرکت مِتا پلتفرمز به دلیل دور زدن پنهانی کنترل هایی 
که اپل ســال گذشته برای حمایت از کاربران آیفون و جلوگیری از ردیابی 

شدن فعالیت اینترنتی آنها فعال کرد، شکایت کردند. 
این دو کاربر فیس بوک در شکایتی که در دادگاه فدرال سانفرانسیسکو تنظیم کردند، شرکت 
مِتا پلتفرمز را متهم کردند مقررات حریم خصوصی سال ۲۰۲۱ شرکت اپل را دور زده و قوانین 
ایالتی و فدرال که جمع آوری غیرمجاز اطلاعات شخصی کاربران را محدود می کند را نقض 

کرده است. شکایت مشابهی هفته گذشته در همین دادگاه تنظیم شد.
این شکایت ها بر مبنای گزارش فلیکس کروس، محقق حریم خصوصی تنظیم شده اند. وی 
اعلام کرده است که اپلیکیشن های فیس بوک و اینستاگرام شرکت مِتا پلتفرمز برای سیستم 
عامل iOS اپل، کد جاوا اسکریپتی را در وب سایت هایی که کاربران از آنها بازدید کرده اند، 
تزریق می کنند و این کد، به این اپلیکیشن ها اجازه می دهد هر فعالیتی که کاربر در هر وب 
سایتی انجام می دهد از جمله وارد کردن کلمه عبور را دنبال کنند.شرکت مِتا پلتفرمز در واکنش 
به این گزارش، اذعان کرد که اپلیکیشن فیس بوک، فعالیت مرورگر را مونیتور می کند اما جمع 

آوری غیرقانونی اطلاعات شخصی کاربران را به گردن نگرفت.
بر اساس این شکایت ها، جمع آوری اطلاعات شخصی کاربران از اپلیکیشن فیس بوک، به 
این شرکت کمک کرده است مقرراتی که اپل در سال ۲۰۲۱ اجرا کرد و اپلیکیشن های شخص 
ثالث را ملزم می کند موافقت کاربران را برای ردگیری فعالیت آن ها به صورت آنلاین یا آفلاین 
دریافت کنند را دور بزند.تغییرات حریم خصوصی که اپل صورت داد، توانایی شرکت مِتا پلتفرمز 
برای جمع آوری اطلاعات کاربران iOS را محدود کرد و در سال نخست اجرای این تغییرات، 

۱۰ میلیارد دلار به شرکت مادر فیس بوک و اینستاگرام ضرر زد.
در شکایت این دو کاربر آمده است: اپلیکیشن فیس بوک، با گشودن لینکهای وب در مرورگر 

درون برنامه به جای مرورگر پیش فرض کاربر، مقررات حریم خصوصی اپل را دور می زند.

سیستم خنک کننده بدون نیاز به برق تولید شد 
محققان سیستمی ابداع کرده اند که بدون نیاز به برق قابلیت خنک کنندگی 
دارد. در برخی از گرم ترین کشورهای جهان که بیشترین نیاز به سیستم های 
خنک کننده وجود دارد، زیرساخت مورد نیاز برای تامین برق چنین ابزارهایی 
وجود ندارد. در همین راستا محققان یک سیستم جدید ابداع کرده اند که می 
تواند در این خصوص کمک حال باشد و تاثیرات خنک کنندگی را بدون نیاز 

به برق فراهم کند.
محققان MIT این سیســتم را براساس تحقیقات پیشین خود ابداع کرده اند که ترکیبی 
 از خنک کننده تبخیری، خنک کننده تابشــی و عایق حرارتی است و تا ۱۹ درجه فارنهایت 
)۱۰.۵ درجه سانتیگراد( از دمای محیط خنک تر می شود و به شکل یک پانل ساخته شده از 

سه لایه مواد مختلف است.
این سیستم را می تواند رو یا کنار هر دستگاهی مانند جعبه های حاوی کالاهای فاسدشدنی 
مانند غذا یا دارو نصب کرد که نیازمند خنک سازی هستند. به گفته محققان ام آی تی این 
فناوری سبب می شود مدت زمان ذخیره سازی ایمن غذا در شرایط بسیار مرطوب ۴۰ درصد 
افزایش یابد یا به عبارتی دیگر ۳ بار بیشــتر از مدت زمان نگهداری در شرایط خشک شود.

همچنین می توان از این سیستم برای خنک کردن آب در دستگاه های تهویه هوا استفاده کرد. 
این امر سبب می شود دستگاه های مذکور برق کمتری مصرف کنند و عملکردشان کاهش 
نیابد.لایه کف سیستم ماده ای آینده مانند وجود دارد که نور خورشید را منعکس می کند. این امر 
سبب می شود اشعه مادون سرخ خورشید سیستم را گرم نکند. در وسط آن نیز یک هیدروژل 
متخلخل وجود دارد که بخش اعظم آن از آب تشکیل شده است. همزمان با داغ شدن آب، 

هیدروژل به بخاری تبدیل می شود که به لایه بالایی می چسبد.
لایه بالایی نیز نوعی از آئروژل است که بخش اعظم آن حاوی جیب های هوا با حفره های 
پلی اتیلن است. در هر دو ژل آب تبخیر می شود و اشعه های مادون سرخ می ت وانند از آئروژل 

گذر کنند به این ترتیب خنک کنندگی تبخیری و تابشی به وجود می آید.
علاوه برآن باید اشــاره کرد آئروژل مذکور به عنوان یک لایه عایق عمل می کند و اجازه 
نمی دهد گرما به آیتم زیرین برســد. البته لایه زیرین نیز منعکس کننده نور خورشید است. 
متاسفانه در حال حاضر تولید این سیستم گرانبها است و تحقیقات روی روش های کاهش 

قیمت تولید آئروژل متمرکز است. 

اخبار کوتاه 

شــرکت توئیتر در بیانیه ای از وجود باگی خبر داد که می تواند باعث افشای 
اطلاعات کاربران بسیاری شود. 

توئیتر به تازگی از وجود باگی خبر داده که بر روی حســاب های تعداد نامشخصی از کاربرانی 
که تصمیم به بازنشانی رمز عبور خود گرفته اند، تاثیر می گذارد. به گفته این شرکت، اشکال مورد 
نظر باعث شد کاربران توئیتر نتوانند پس از شروع بازنشانی رمز عبور، از حساب های خود در همه 
دستگاه هایشان خارج شوند.توئیتر در این باره توضیح داد که اگر به طور فعال رمز عبور خود را در 
یک دستگاه تغییر داده اید، اما همچنان یک حساب باز دیگر در دستگاه دیگری داشته اید، ممکن 
است آن حساب بسته نشده باشد.توئیتر می گوید به طور فعالانه برخی از کاربران را در نتیجه باگ 
خارج می کند. این شرکت این مشکل را به »تغییر سیستم هایی که رمز عبور را بازنشانی می کنند« 
نسبت داد که در مقطعی در سال ۲۰۲۱ رخ داد. سخنگوی توئیتر از توضیح بیشتر درباره زمان انجام 
این تغییر یا اینکه دقیقا چه تعداد از کاربران تحت تاثیر قرار گرفته اند، خودداری کرد.در حالی که 
توئیتر بیان می کند که این باگ آسیبی را متوجه کاربران تحت تاثیر، نمی کند اما این خبر می تواند 
برای افرادی که از دستگاه های مشترک استفاده کرده اند یا در سال گذشته با یک دستگاه گمشده 
یا دزدیده شده مئاجه بوده اند، نگران کننده باشد.افشای این رویداد توسط توئیتر در حالی صورت 
می گیرد که این شرکت به دلیل افشاگری رئیس سابق امنیتی خود که آن را به اقدامات امنیتی متهم 
کرده بود، در حال فروپاشی است. توئیتر تاکنون از پرداختن به جزئیات درباره این ادعا ها خودداری 

کرده است و دلیل آن نیز دعوای حقوقی مداوم خود با ایلان ماسک است. 

موشک اس ال اس که قرار است در ماموریت 
آرتمیس یک کپسول اوریون را به ماه ببرد، 
تست سوختگیری حیاتی را با موفقیت پشت 
سر گذاشت. طی این ماموریت کپسول بی 
سرنشــین اوریون با کمک این ابر موشک 

برای سفری کوتاه به مدار ماه می رود.
ناسا پیش از این در سوم سپتامبر نیز سعی کرده بود ماموریت مذکور را انجام دهد. اما به دلیل 
نشتی سوخت هیدروژن مایع نتوانست آن را تکمیل کند. پس از آن تیم پروژه مذکور بخش اتصال 
به قسمت اصلی موشک را ترمیم کردند و قرار شد برای بررسی کارآمدی فرایند، تستی انجام شود. 

این تست در پد ۳۹B مقر فضایی کندی در فلوریدا انجام شد و موفقیت آمیز بود.
چارلی بلک ول تامسون مدیر پرتاب آرتمیس در این باره می گوید: تمام اهدافی که قصد آزمایش 

آنها را داشتیم، به دست آمدند.
البته این به معنای آن نیست در تست همه چیز به راحتی انجام شده است. به عنوان مثال نشتی 
در بخش اتصال هنگام سوختگیری هیدروژه دوباره آشکار شد. اما تیم پروژه توانست آن را ردیابی 

و برطرف کند.
ناسا هم اکنون تصمیم دارد ماموریت آرتمیس یک را در ۲۷ سپتامبر انجام دهد. همچنین دوم اکتبر 

نیز به عنوان یک تاریخ پشتیبان برای انجام ماموریت درنظرگرفته است.

گوگل ابزاری به  نام Results about you را ارائه داده اســت که می توان با 
استفاده از آن با روشی آسان تر نسبت به  قبل برای حذف نتایج جست وجوی 

حاوی داده های شخصی، درخواست ثبت کرد.
به گزارش خبرآنلاین، ابزار Results about you گوگل به منظور ساده سازی فرایند حذف 
نتایج جست وجوی حاوی اطلاعات شخصی در نظر گرفته شده و درحال حاضر دردسترس برخی 
کاربران قرار گرفته است. این قابلیت اولین بار در کنفرانس I/O ۲۰۲۲ معرفی شد.گوگل قبلًا 
روشــی برای حذف اطلاعات شخصی کاربران ازجمله آدرس ایمیل یا شماره تلفن را به همراه 
انبوهی از انواع داده های دیگر ارائه می کرد. بااین حال، سیستم قبلی این شرکت چندان ساده نبود و 
بسیاری از افراد نمی توانستند به راحتی از آن بهره ببرند. اگر در نتایج جست وجوی گوگل به مواردی 
برخورد کردید که داده های مرتبط با شما را نشان می دهند، باید به صفحه ی پشتیبانی مراجعه 
کرده و فرمی را پر کنید که حاوی نشانی اینترنتی ای است که تمایل دارید از نتایج جست وجو 
حذف شود.با ابزار جدید گوگل می توانید به طور مستقیم برای حذف داده های موردنظر از نتایج 
جســت وجوی گوگل درخواست دهید. اگر نتیجه ای مشاهده کردید که به صفحه ی داده های 
 About this« شخصی شما پیوند دارد، می توانید روی سه نقطه ی کنار آن ضربه زده تا به پنل
Result« دسترســی یافته و گزینه ی »Delete Result« را انتخاب و درخواستی برای 
 Results About You حذف آن نتیجه ثبت کنید. همچنین یک صفحه ی موسوم به
وجود دارد که می توانید با ضربه روی عکس نمایه ی خود در برنامه ی گوگل به آن دسترسی یابید.

باگ جدید توئیتر باعث نگرانی بسیاری از کاربران شده است تست سوختگیری موشک »آرتمیس یک« انجام شدروشی ساده برای حذف داده های شخصی از گوگلبا این تراشه شارژ گوشی ها خیلی دیرتر تمام می شود!

سایتک دیلی در گزارشی از ساخت اپی توسط 
مهندسان سابق سامسونگ و چند شرکت 
بزرگ ساخت اسمارت فون خبر داده که غمر 
باطری های گوشــی همراه را تا 30 درصد 
افزایش می دهد و باعث می شود پروسه تمام 

شدن شارژ گوشی ها به تاخیر بیفتد.
این نوآوری مهم توسط دانشگاه »ایسکس« ابداع و در یک اپ )app ( موسوم به »بهینه ساز انرژی« 
)EOptomizer( به کار گرفته شده است. این اپ برای پژوهشگران و طراحان تخصصی و نیز 
شرکت های تولیدی بزرگ مانند نوکیا و هوآوی به نمایش گذاشته خواهد شد.پیش بینی شده است 
که این اپ در صنعت به کار برده خواهد شد و از طریق تمدید طول عمر کالاهای مصرفی، به کاهش 
انتشار گازهای آلاینده کمک خواهد کرد. اپ یادشده این کار را از طریق استفاده از نرم افزار برای 
بالا بردن کارآیی باتری ها در گوشی ها، تبلت ها، خودروها، یخچال های هوشمند و لپ تاپ ها انجام 
می دهد و از این طریق زمان لازم برای تعویض باتری ها را به تعویق می اندازد.این نرم افزار توسط 
کارکنان سابق سامسونگ، مایکروسافت و »اچ سی ال تکنولوژی« تهیه شده و از هوش مصنوعی 
برای بهینه سازی عملکرد تراشه ها، تولید گرما و کارآیی استفاده می کند.هدایت این کار تحقیقی را 
دکتر »آمیت سینگ« از دانشکده علوم رایانه  و مهندسی الکترونیک دانشگاه ایسکس بر عهده داشته 

است. وی می گوید: بسیار مشتاقیم که این ابداع را به شرکت های بزرگ دنیا معرفی کنیم.

ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی از تدابیر لازم جهت 
خنثی کردن حملات سایبری خبر داد.

امیر خوراکیان با اعلام این خبر گفت: با توجه به اینکه در شرایط کنونی 
بسیاری از خدمات عمومی در فضای مجازی به مردم ارائه می شود ، دشمنان 
ملت ایران از هر فرصتی ســوء استفاده می کنند تا با ایجاد اختلال در این 
سرویس ها و خدمات از طریق حملات سایبری زندگی روزمره مردم رو دچار 

اشکال کنند.وی با اشاره به اینکه جدای از اقدامات عملی بیشتر تلاش می 
شود با ایجاد نگرانی در جامعه از احتمال اشکال در این خدمات به نارضایتی 
عمومی دامن زده شود و مردم را نگران کنند، افزود:  با تدابیری که اندیشیده 
شــده و با هماهنگی و همکاری بسیار خوب و تلاش بی وقفه ای که بین 
دستگاههای مربوطه وجود دارد ، اکثر قریب به اتفاق این حملات به سرعت 

رصد شده و خنثی می شود.

خوراکیان تاکید کرد: مواردی که بعضا برای مدت کوتاهی موثر واقع می 
شود در کوتاه ترین زمان ممکن برطرف شده است لذا در حال حاضر تقریبا 

همه مواردی که دچار اختلال شده بود مشغول ارایه خدمات هستند.
سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی گفت: با پیش بینی ها و تلاش هایی 
که انجام شــده و تداوم نیز دارد جای هیچگونه نگرانی در این رابطه برای 

مردم عزیز نیست.

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی:

حملات سایبری در کوتاه ترین زمان ممکن رصد و خنثی می شود 

 اخیــرا گزارش هایی از بروز اختلال در ارســال 
پیامک های سامانه رجیستری منتشر شده بود که 
در همین راستا وزارت صمت طی روزهای گذشته 
اعلام کرد که این مساله حل شده و مباحث مطرح 
میان این وزارتخانه و ســازمان تنظیم مقررات و 

ارتباطات رادیویی هم به نتیجه برسد. 
پیامک رجیستری حاوی استعلام اصالت تلفن همراه به منظور 
بررســی قانونی بودن، نو یا دست دوم بودن، مشخصات فنی 
دستگاه، اطلاعات نشان تجاری، مدل، شرکت گارانتی کننده و 
نظایر آن است. گوشی هایی که پیامک مبنی بر غیرقانونی بودن 
گوشی دریافت کنند، ۳۱ روز مهلت استفاده داشته و پس از آن 
از شبکه سرویس نخواهند گرفت؛ بنابراین قطع پیامک منجر به 
عدم آگاهی از اصالت دستگاه می شود و می تواند خریداران را با 

مشکلات جدی مواجه کند.
 طی روزهای گذشته گزارش هایی از اختلال در پیامک های 
ریجستری موبایل منتشر و علت آن اختلافات مالی اپراتورها 

با دستگاه های دولتی اعلام شده بود؛ مسئله ای که مدیر کل 
خدمات فنی، مهندسی و نگهداری وزارت صمت هم آن را تأیید 

کرده بود.
حمید محله ای- مدیر کل خدمات فنی، مهندسی و نگهداری 
وزارت صمت - با اشاره به قانون تعیین تعرفه های خدمات مرکز 
توسعه تجارت الکترونیکی گفته که برای خدمات سامانه همتا در 
سال ۱۳۹۸، کمیسیون تنظیم مقررات وزارت ارتباطات، تعرفه 
تصویب شده بود و تا فروردین ۱۴۰۰ این مصوبه به قوت خود 
باقی بود و تعرفه خدمات رجیستری تلفن همراه را مشخص 
می کرد گفته بود که مســئولان وقت وزارت ارتباطات با این 
استدلال که این هزینه را باید دولت بدهد، این تصمیم را لغو 
کردند و در بودجه ســال گذشته دیده شد، اما بودجه موردنظر 
هم پرداخت نشد؛ بنابراین مشکل این است که در حال حاضر 
نه بودجه تعیین شده و نه مصوب های در کمیسیون در دسترس 
است. محله ای همچنین از اپراتورها خواسته که نگران پرداخت 
هزینه های خود نباشند چراکه عدم پرداخت به دلیل موانع قانونی 

بوده که به زودی با همکاری سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی رفع خواهد شد. البته وی ابراز امیدواری کرده که ظرف 
چند روز آینده، وزارت صمت با سازمان تنظیم مقررات وزارت 
ارتباطات به تفاهم نهایی برسد و این مشکل به طور اساسی 
حل شود.در این باره مجید حقی- معاون سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی- در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت 
این موضوع اظهار کرد: ما جلســات بسیاری با دوستان وزارت 
صمت داشتیم و متولی این موضوع وزارت صمت بوده و سامانه 
همتا هم در مجموعه این وزارت خانه به مردم سرویس ارائه می 
دهد.معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری اطلاعات این سازمان 
افزود: درخواستمان این بود که بحث تبادل قرارداد یا تعامل بین 
وزارت صمت، سامانه همتا با اپراتورها نهایی شود و پیگیر این 

هستیم که بدهکاری وجود نداشته باشد.
پیش از این هم سخنگوی انجمن موبایل با اعلام اختلال چند 
روزه در پیامک موبایل گفته بود این حق مسلم مصرف کننده 

است که اصالت دستگاهی که خریداری کرده را بداند.

بررسی آخرین وضعیت پیامک های رجیستری تلفن همراه

مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان 
اینکه ۷0 ســرویس مالی برای ارائه خدمات به شرکت های 
دانش بنیان ساماندهی شده، گفت: امروز اکوسیستم نوآوری 
کشور فقط شرکت های دانش بنیان نیستند بلکه استارتاپ ها، 
کسب و کارهای نوپا، مجموعه های فناور و هسته های فناور را 

هم دربرمی گیرند. 
مصطفی بغدادی روز پنجشــنبه در حاشیه مراسم افتتاحیه دهمین دوره 
ماراتون برنامه نویســی تلفن همراه کشــور که در محل صندوق نوآوری 
و شکوفایی ریاست جمهوری برگزار شــد، در گفت و گو با خبرنگار گروه 
علم و آموزش ایرنا افزود: صندوق نوآوری و شکوفایی زاده قانون حمایت از 
شرکت ها و کسب و کارهای دانش بنیان بوده و ماموریت اصلی آن تامین 

مالی اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور است.
وی با بیان این که زمانی که این قانون در دهه ۸۰ نوشــته شــد، ادبیات 
سیاســت گذار ادبیات اســتارتاپی و نوپا نبود، اظهار داشت: به همین دلیل 
حمایت های صندوق نوآوری و شکوفایی به صورت مستقیم برای شرکت 
دانش بنیان بود و در حال حاضر ۷۰ سرویس مختلف با تمرکز تامین مالی 

برای شرکت های دانش بنیان ساماندهی شده است.
بغدادی یادآور شــد: زمانی که  قانون صندوق تصویب شد ۳ هزار میلیارد 
تومان سرمایه ثبتی صندوق بود که اگر با نرخ ارز در آن زمان تبدیل کنیم 
معادل دلاری آن در حد یک صندوق مشابه خود در سطح دنیا بود، اما از آن 
زمان تا امروز  ارزش پول ملی افت کرده اســت که دیگر نمی توان انتظار 

داشت ۳ هزار میلیارد تومان آن اثرگذاری را داشته باشد.
مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان این که سعی 
کردیم با ابزارهای نوین مالی این موضوع را جبران کنیم، گفت: این که با این 
سه هزار میلیارد تومان تا این لحظه توانسته ایم ۲۳ هزار میلیارد تومان گردش 
مالی در اکوسیستم نوآوری کشور ایجاد کنیم با استفاده از ابزارهای نوین مالی 

و نوآوری در خود همین مفهوم بود.
بغدادی با تاکید بر این که ماموریت ما تامین مالی اکوسیستم نوآوری است، 
تصریح کرد: امروز اکوسیستم نوآوری کشور صرفاً فقط شرکت های دانش 
بنیان نیســت و استارتاپ ها و کسب و کارهای نوپا و مجموعه های فناور، 
هسته های فناور بخش قابل توجهی از این اکوسیستم را تشکیل می دهند. بر 

خود وظیفه دانستیم که در خدمت این بخش از اکوسیستم باشیم.
وی با ابراز امیدواری نســبت به تبدیل ایده ها به کســب و کارهای نوپا و 
اثرگذاری محسوس در اقتصاد کشور، گفت: تلاش ما این است که مسیر پر 
پیچ و خم کسب و کار نوپا را از مرحله ایده تا مرحله بالغ شدن کسب و کار 
و وارد بازارهای مالی دنبال کنیم و برای تامین مالی هر مرحله در صندوق 

نوآوری کاری انجام دهیم.
مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: از ابتدای مسیر 

که ایده شکل می گیرد و تیم یا فرد کارآفرین به اصطلاح دره مرگ را  طی 
می کند سعی کردیم به سراغ تقویت شتاب دهنده های کشور برویم تا بتوانند 
بــه افراد صاحب ایده کمک کنند و از طریق شــتاب دهنده ها امکانات و 

حمایت های صندوق را به آن شرکت ها و استارتاپ ها برسانیم.
بغدادی با بیان این که بســته کاملی برای حمایت داریــم، ادامه داد: ورود 
مستقیم به سرمایه گذاری در کسب و کارهای استارتاپی کار غلطی است؛ چرا 
که به عنوان یک نهاد حاکمیتی و دولتی اگر قرار باشد به صورت صندوق های 
خطرپذیر )وی سی( مستقیم وارد بازار شویم، ژن دولتی به آن کسب و کار 
تزریق کرده ایم و از طرف دیگر هیچ کســب و کار خصوصی دوست ندارد 
شریک دولتی داشته باشد. بنابراین کنار ایستادیم و از طریق سرمایه گذاری 

تقویت کردیم.
وی خاطر نشــان کرد:  تا امروز نزدیک به ۸۰ میلیارد تومان با ۲۲ شتاب 
دهنده در کسب و کارهایی که صرفا سرمایه بذری لازم داشته اند، سرمایه 
گذاری کردیم. زمانی که این کسب و کار رشد می کند و وارد بازار می شود 
نیازهای مالی بیشتری دارد که در اینجا نقش بخش صندوق های پژوهش 
 و فناوری »وی ســی ها« و سرمایه گذاران خطرپذیر شرکتی پررنگ تر 
می شود. بنابراین سعی کردیم با بازیگران مختلف مالی کشور وارد تعامل 
شویم که ۲۳ صندوق پژوهش و فناوری تاکنون نزدیک به ۸۵۰ میلیارد تومان 

در تامین مالی شرکت های فناور کمک کرده اند. 
مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: هرچه  جلوتر 
برویم نیاز به منابع بزرگتری داریم. اگر در آن مقطع کسب و کاری در مرحله 
یــک و ۲، مبلغ ۵ یا ۶ یا ۲۰ میلیارد نیاز داشــت، اما در مرحله  بالاتر وارد 
عددهای بالای ۱۰۰ میلیارد می شود که اینجا صندوق های جسورانه بورسی 

را تقویت کردیم.
بغدادی ادامه داد: سرمایه در اختیار صندوق های جسورانه بورسی کم بود، 
ولی با  تغییر نگرش در صندوق نوآوری امروز ۲۳ صندوق جسورانه بورسی 
داریم که مجموع سرمایه در اختیار آنها بیش از سرمایه ثبتی صندوق نوآوری 

و شکوفایی است.
وی گفت: ســه هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان سرمایه در اختیار صندوق های 
جسورانه بورسی است که در ۱۳ صندوق به صورت مستقیم در تامین مالی 
آنهــا حضور داریم. از این ۲۳ صندوق، ۱۳ صنــدوق آن دارای هزار و ۷۰۰ 
میلیارد تومان سرمایه است که ۴۰۰ میلیارد تومان آن سرمایه خود صندوق 

نوآوری و شکوفایی است.
به گزارش ایرنا، پس از برگزاری ۹ دوره ماراتون برنامه نویسی تلفن همراه 
طی سال های ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۰ که با حضور گسترده برنامه نویسان حرفه ای 
از کل کشور و همکاری مجموعه های خصوصی و دولتی در این مسابقات 
همراه بود، هم اکنون دانشگاه صنعتی شریف و گروه فناوری اطلاعات شریف 
»Sharif ICT Group« بــا حمایت اســتراتژیک معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری »دهمین دوره ماراتون برنامه نویسی تلفن همراه 
کشور MPM۱۰«  را از امروز ۳۰ شهریور تا یکم مهر ماه سال جاری در 

محل صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری برگزار می کند.
این رویداد یکی از بزرگترین، معتبرترین و باسابقه ترین مسابقات در حوزه 
برنامه نویسی تلفن همراه است که با هدف شناسایی ایده های بکر و خلاقانه 
و همچنین شناسایی برنامه نویسان مستعد و برجسته کشور و ورود این افراد 

به بازار کار برگزار می شود.
تیم های برتر مسابقات علاوه بر دریافت جوایز نقدی و غیرنقدی احتمال 
بسیار بالایی برای استخدام در شرکت های معتبر حوزه ICT و کمیته ارتباط 

با صنعت مسابقات خواهند داشت.

۷۰ سرویس مالی برای شرکت های دانش بنیان ساماندهی شد
معاون وزیر علوم و رییس ســازمان امور دانشجویان کشور 
حرکت این ســازمان در دولت سیزدهم را رو به جلو دانست و 
از هدف گذاری ساخت ۱00 هزار خوابگاه متاهلی دانشجویی در 

دانشگاه های سراسر کشور خبر داد. 
هاشــم داداش پور اظهار داشت: با توجه به قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، ساخت خوابگاه های متاهلی در دانشگاه های کشور خیلی جدی شده 
است. در حال حاضر تعداد واحدهای خوابگاه متاهلی حدود ۱۵۰۰ واحد است و 
چنانچه حمایت دولت و خیرین افزایش یابد و مشکل بودجه مرتفع شود، تا پایان 

دولت سیزدهم می توان این عدد را به ۱۰۰ هزار واحد رساند.
سازمان امور دانشجویان کمی بیش از یک دهه است که از معاونت به سازمان 
ارتقای جایگاه یافته و با فعالیت های متنوع و گسترده ای که دارد، روز به روز 
در جهت رفع نیازهای دانشجویان و ارائه خدمات بهتر تلاش کرده و رو به جلو 
در حرکت است. وی در ادامه به انتصاب یکساله خود اشاره کرد و افزود: هفته 
نخست مهرماه به ریاست سازمان امور دانشجویان منصوب شدم و در این مدت 
دوازده ماهه که از حضورم در سازمان می گذرد در تلاش و تکاپو بودم تا خلاءها 
و گره هایی را که بر قامت سازمان سنگینی می کرد و دست و پاگیر شده و در 
مسیر حل مسائل و مشکلات دانشجویان یا ارائه خدمات بهتر و مفیدتر باعث 
کندی شده بود تا حد ممکن و در حد وسع خویش با همکاری پرسنل خدوم و 
متعهد سازمان رفع کنم تا امور مربوط به دانشجویان شفاف تر و سهل تر شود.

داداش پور به برخی اقدامات به عنوان اولین های انجام شده در سازمان امور 
دانشجویان اشاره و خاطر نشان کرد: برگزاری جشنواره ملی سلامت، جشنواره 
فرهنگی، هنری دانشجویان بین الملل، المپیاد فرهنگی، ورزشی دانشجویان 
بین الملل، دوره های بصیرت افزایی دانشجویان شاهد و ایثارگر و نیز دانشجویان 
بین الملل، جشن دانش آموختگان به طور همزمان در حرم رضوی، جشنواره 
فرهنگی، زیارتی دانشجویان بین الملل نخبه در حرم رضوی و جشنواره انتخاب 

دانشجوی نمونه بین الملل برای نخستین بار در این دوره برگزار شد.
وی افزایش تعداد رایزنان علمی در کشــورهای مختلف، ایجاد فرصت های 
تحقیقات بین دانشگاهی برای استفاده دانشجویان از امکانات و ظرفیت های 
کارگاهی و آزمایشگاهی و اســاتید دانشگاه های سطح کشور، سازمان دهی 
فرصت های مطالعاتی خارجی بر اساس نیاز کشور، طراحی و تدوین آیین نامه 
و شیوه نامه موسسات جذب دانشجو، راه اندازی فراخوان سامانه الکترونیکی 
درخواســت مجوز فعالیت موسسه جذب دانشجو، تهیه و تدوین طرح بورس 
برای برنامه ریزی عملیاتی در راستای ایجاد مرجعیت علمی جمهوری اسلامی 
ایران در اهداف و برنامه های مدنظر و اخذ مجوز برای دانشجویان بین الملل در 
خصوص اقامت در طول تحصیل را از دیگر اقدامات سازمان امور دانشجویان 
برای نخستین بار عنوان کرد که به مرحله اجرا درآمده است و همچنان ادامه 
دارد. رییس سازمان امور دانشجویان تاکید کرد: به دنبال طرح های نو و جدید 

برای پویایی و شکوفایی و رشد هرچه بیشتر دانشجویان هستیم.
داداش پور با تاکید بر اهمیت حضور دانشجویان بین الملل در هر کشوری برای 
پویایی و بالارفتن سطح علمی دانشگاه، استاد و دانشجو، گفت: در حال حاضر 
۹۴ هزار دانشــجوی بین الملل در دانشگاه های کشور داریم. ولی با توجه به 
ظرفیت و جایگاه علمی که در مراکز آموزش عالی کشور وجود دارد باید تلاش 
کنیم این میزان از نظر جذب دانشجویان هم از جنبه های کیفی و کمی افزایش 

چشمگیری پیدا کند.
وی افزود: جذب دانشــجوی بین الملل هم از نظر بالا بردن ســطح علمی 
دانشگاه، هم از نظر دیپلماسی علمی و هم از لحاظ مرجعیت علمی یک ضرورت 
است. در دولت ســیزدهم با رویکردی که وزارت علوم دارد این بخش را هم 
بسیار فعال کردیم و موانع بر سر راه جذب دانشجویان را شناسایی و با نشست با 

سازمان ها و نهادهای دیگر در حال رفع موانع هستیم و امیدواریم با ریل گذاری 
جدیدی که در حال انجام است، در این بخش هم به موفقیت دست پیدا کنیم.

معاون وزیر علوم درباره سفرهای استانی و بازدید از دانشگاه های دور و نزدیک 
گفت: در این مدت به اکثر دانشــگاه های کشور در نقاط دور و نزدیک سرزده 
و بخــش های مختلف را مورد بازدید قرار داده ام و با مشــکلات و کمبودها 
و نیز ظرفیت ها و پتانســیل های هر دانشگاه به صورت دقیق آشنا شده ام. 
این آشــنایی به تصمیم گیری هایی که در ستاد انجام می شود، کمک کرده 
اســت تا در تخصیص بودجه و امکانات بر اساس نیازها و ضرورت ها دقیق 
تر عمل می کنیم. رئیس سازمان امور دانشجویان با تاکید بر استفاده حداکثری 
از ظرفیت های این ســازمان برای ارائه خدمات بیشتر به دانشجویان افزود: از 
تمام ظرفیت های مادی و معنوی سازمان استفاده کردیم تا خدمات دهی خوبی 
در عرصه های مختلف ماموریت سازمان به دانشجویان داشته باشیم، چرا که 
سیاســت وزارت علوم و شخص وزیر بر محوریت دانشجو استوار است. بدون 
دانشجو، دانشگاه معنای خود را از دست می دهد و بر اساس همین نگاه و باور 
تلاش کردیم تا هم در ســازمان امور دانشجویان و هم در صندوق رفاه امور 
دانشجویان و فدراسیون و پژوهشگاه تربیت بدنی این شعار محوری را مدنظر 
قرار داده و در این مسیر حداکثر تلاش خود را بکار ببندیم تا خدمت به دانشجو 

در پیشانی همه کارها و اهداف سازمان قرار گیرد.
وی درباره تعطیلات دوساله دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی به خاطر شیوع 
و فراگیری ویروس کرونا اظهار داشــت: به خاطر جبران تعطیلی دو ساله، در 
تابستان امسال تمام المپیادها و جشنواره ها و برنامه های دانشجویی را که تعطیل 
شده یا از زمان انجامش عقب افتاده بودند، فعال کردیم و با تمام سختی هایی 
که از نظر زمان، بودجه و غیره در ســر راه بود، با کیفیت عالی بخش اعظم 
برنامه ها اجرا شد. باقی برنامه ها تا پایان نیمه اول شهریور ماه امسال به اتمام 
می رسد و ظرفیت سازمان را برای بازگشایی کامل دانشگاه ها در سال تحصیلی 
جدید معطوف خواهیم ساخت.وی در ادامه درباره تورم و آزادسازی قیمت برخی 
کالاهای خوراکی و مشکلاتی که دانشگاه ها با آن مواجه شده و دغدغه اصلی 
برای بازگشایی دانشگاه ها است، گفت: برای بازگشایی دانشگاه ها، نشست های 
متعددی را با سازمان برنامه و بودجه برگزار کرده ایم که حاصل این جلسات 
توافق به رفع مشکلات و اختصاص بودجه لازم برای حوزه رفاه دانشجویی بوده 
است. امیدوارم قبل از مهرماه و شروع سال تحصیلی جدید این مشکل رفع شود 

تا نگرانی و دغدغه دانشگاه ها در این زمینه به حداقل ممکن برسد.
داداش پور تاکید کرد: با همت دانشــگاه ها امیدواریم شروع سال تحصیلی 
بسیار خوبی داشته باشیم و دانشجویان با روحیه عالی و بدون کمترین دغدغه 
به فعالیت علمی بپردازند چرا که مسیر توسعه کشور از طریق تحولات علمی 
اســت و تحولات علمی بدون نقش و حضور دانشجو بی مفهوم خواهد بود؛ 
بنابراین وظیفه خود می دانیم این بستر را برای دانشجویان به نحوی مناسب 

فراهم سازیم.

هدف گذاری ساخت ۱۰۰ هزار خوابگاه متاهلی دانشجویی 

انتقال یک چهارم از تولید آیفون به هند 
تحلیلگران بانک جی پی مورگان پیش بینی کردند شرکت اپل، یک چهارم از تولید آیفون را 

تا سال ۲0۲۵ از چین به هند منتقل خواهد کرد. 
تحلیلگران بانک جی پی مورگان انتظار دارند شرکت اپل حدود پنج درصد از تولید آیفون ۱۴ را از اواخر سال 

۲۰۲۲ به هند منتقل کند که دومین بازار بزرگ تلفن هوشمند در جهان پس از چین است.

همچنین برآورد شده که حدود ۲۵ درصد از محصولات اپل شامل مک، آی پد، اپل واچ و ایرپاد تا سال ۲۰۲۵ 
خارج از چین تولید شود در حالی که این رقم، اکنون پنج درصد است.اپل از سال ۲۰۱۷ که برای نخستین بار تولید 
آیفون را در هند از طریق شرکت ویسترون و سپس با فاکسکان آغاز کرد، امیدهای بزرگی برای بازار هند دارد.
پاندمی کووید ۱۹ مانع جا به جایی زنجیره تامین برای شرکتها شده بود اما با کاهش محدودیتها، امسال شرکتهای 

بیشتری از جمله اپل، اقدامات برای جا به جایی زنجیره تامین خود را سرعت بخشیده اند.
به گفته تحلیلگران جی پی مورگان، فروشندگان تایوانی شامل فاکسکان و پگاترون، نقش مهمی در جا به 
جایی تولید آیفون به هند ایفا می کنند. در میان مدت تا بلندمدت، انتظار می رود اپل با تولید توسط تولیدکنندگان 
هندی موافقت کند.بر اساس گزارش رویترز، همزمان با برنامه های اپل برای کاهش اختلاف تولید هند با چین، 
اوایل ماه میلادی جاری گروه هندی تاتا با شرکت ویسترون برای تشکیل جوینت ونچری برای تولید آیفون در 

این کشور وارد مذاکره شد.


